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úvodník

 4  Ručička na hodinách dějin  Mojmír Kallus

pokoj s Izraelem

 6  Sedmdesát let Izraele  Johannes Gerloff

film

 7  Máří Magdalena  Veronika Tichá

rozhovor

 8  Začalo to schůzkou v pyžamu  Jiří Drejnar

téma: Co máme v srdci a v hlavě

 12  Čemu věří čeští evangelikálové?  Dana Hamplová
 13  krátké rozhovory s vedoucími církví  David Novák, Martin Moldan,  

   Pavel Coufal, Marek Prosner,  
   Tomáš Tyrlík

 17  Specifika generace Z  Ondřej Szturc

můj příběh

 19  Odpustit? Vždyť mi roky ubližoval!  Kateřina Hodecová
 20  Řekla mi, že nemusím umřít  Miroslava Chutná
 20  Je moje jméno zapsáno v nebesích?  Petr Esner

misie

 21  Křty, uzdravení a nové jazyky  Ruth Kubíčková

povídka

 22  Sherlock Holmes  
a případ podivné sebevraždy  Michal Klesnil

recenze

 24  Setkání se spásou  Lubomír Ondráček
 24  Zakusit Otcovo objetí  Hana Pinknerová

připravujeme
  téma: Bible a Korán
			srovnání pohledů na klíčová témata
			Věří křesťané a muslimové stejnému Bohu?
  „Travná“ slaví padesátiny
			příběh místa, kde se mnozí setkali s Bohem
  nad Biblí: Jak milující Bůh přikázal zavraždit 3000 lidí

21
Misie   
v Kambodži
Uzdravování, prorokování, vyučování...

12
Čemu věří  
čeští  
evangelikálové?
Výsledky  
průzkumu ČEA

7
Máří Magdalena
Nový film na biblické téma

8
rozhovor:  
Jiří Drejnar
Životní objížďky překladatele Bible
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snad mi dovolíš trochu se zasnít a přemýš-
let s možná jen utopickým výhledem na to, 
že se do našich modliteben začnou valit davy 
lidí hledajících Krista...

Kromě toho, že mě téma duchovního 
probuzení nepouští desítky let, kromě toho, 
že miluji a docela dobře znám Suchdol nad 
Odrou, jediné místo u nás, které zažilo pro-
měnu společnosti evangeliem (bylo to ale už 
v roce 1721), jsem se setkal s cizinci, kteří 
duchovní probuzení zažili, nebo dokonce 
zažívali.

Červená Škoda 120 Lubomíra Ond-
ráčka, tehdy tajemníka KMS (ještě 
dlouho ne jejího předsedy), si to statečně 
drandila po německých dálnicích až 
do Stuttgartu. Psal se rok 1993 a jako 
zástupci pražského KS (s Jirkou Dohna-
lem ještě před vysláním do Chorvatska) 
jsme měli namířeno na pastorálku hnutí 
slova a víry vedenou Wolfhardem Margie-
sem. Hlavním lákadlem byli pastoři z Argen-
tiny, spolupracovníci proslulého otce tamního 
probuzení Hectora Jimeneze...

Zanechali ve mně nejlepší dojem. S jed-
ním z nich jsem natočil rozhovor, takže jsem 
se s ním seznámil i osobněji. Všichni byli 
skromní, nasazení, spoléhali na Hospodina... 
těžko o někom vyslovit větší pochvalu. Jedna 
věc mě zasáhla a dlouho mi nešla z hlavy. 
Minulý týden mi zase vytanula: Ve sboru 
měli shromáždění prakticky každý večer. 
Protože setkání s modlitbami se protahovala 
do noci, už několik let skoro nespali.

Sám znám některé obětavé vedoucí 
ochotné se nasadit podobným způsobem – 
každý večer kázat a modlit se a spát čtyři 
hodiny denně. Snad k nim patřím také. 
Musím říct, že by mi to dokonce dělalo 
radost. Vést hledající ke Kristu patří totiž 
k tomu nejkrásnějšímu, co znám. Nicméně 
dnes, po 25 letech, jsem přesvědčen, že tudy 
Boží cesta nevede.

Jaký obraz o církvi vzniká u lidí, kteří se 
hrnou do církve? Vidí, že vedoucí jsou plně 
nasazení. Obětují osobní pohodlí, výchovu 
dětí (pokud nějaké děti v příslušném věku 
mají), kontakty se sousedy a mnoho dal-
šího. Ti, kteří přicházejí ke Kristu, jsou za ně 
vděční. O důsledcích takového života, které 
jsem zmínil, patrně nepřemýšlejí. Kdyby 
o nich přemýšleli, vznikla by v nich asi 
otázka: Chtěl bych být křesťanským vedou-
cím? Chtěl bych být pastorem velkého sboru, 
kde kypí probuzení?

K odpovědím by asi nedošli snadno. 
Cítili by silná pro i proti. A mám ještě jednu 
otázku: Jak se takový způsob projeví dlouho-
době? Podobný životní styl nejvýznamnějších 
lidí v církvi znamená zúžení života na vedení 
druhých k obrácení. Mají být vzorem a volky 
nevolky jím jsou. Pokud chceme lidi dlouho-
době vést ke Kristu, nesmí být náš život zapl-
něn jen církevním provozem.

Křesťan (a zvláště vedoucí) nesmí rezig-
novat na svůj osobní rozvoj, na růst kvalifi-
kace, na vzdělávání. Neměl by mít okleštěné 
vztahy. Představuji si ho jako harmonickou 
osobnost, která například umí i odpočívat, 

nezajímá se jen o Bibli a nekamarádí se jen 
s dalšími křesťany. Pokud máme šířením 
Božího království zachránit svět, musíme 
pronikat do jeho různých sfér. (Pochopitelně 
ne tak, abychom se poskvrnili – když hoříme, 
hnůj na nás neulpívá.)

Obětavost rozhodně ano, nasazení roz-
hodně ano. To obojí k Božímu království 
patří, ale kam je investovat? Celkové nasa-
zení Božího lidu mířící ven by podle mě 
mělo převažovat nad jeho aktivitou směrem 

dovnitř. Když církev slouží hlavně sama sobě, 
nemůže být zdravá. Jak jste na tom jako 
sbor, poznáte podle toho, kam dáváte peníze. 
Pokud jdou finance jen na platy a programy 
na vašem vlastním písečku, je to špatně.

Patřím do trojčlenného staršovstva ve spo-
lečenství o stu členech a jsem tam zaměst-
naný na čtvrt úvazku. Kdyby Pražané začali 
hledat Krista tak intenzivně a v takovém 
množství jako před čtvrt stoletím v Argen-
tině, že bychom shromáždění museli pořá-
dat každý večer, mohl bych být přítomný 
jen třeba tři večery v týdnu – díky dalším 
lidem, kteří by do toho se mnou šli. Problém 
by v takové situaci nastal s péčí o nově obrá-
cené a s příliš rychle rostoucími skupinkami. 
Nevím, jak by se to řešilo, ale taky je pravda, 
že tato situace ještě nenastala.

Lidé mohou obdivovat nasazení oběta-
vých vedoucích s kruhy pod očima, ale vzniká 
představa, že takhle vypadá církev. Má-li 
však církev být životná, těžiště nasměrování 
jejích členů musí být v terénu, ne na shro-
mážděních. Je dobré, když to pastoři vědí 
a kážou o tom, ale je potřeba, aby to nepopí-
rali tím, jací jsou nebo jaký dojem vyvolávají.

Boží království hlavně mimo modlitebny, 
my s Božím posláním mezi lidmi, to je svo-
boda a výsada církve. I tady je nicméně veliké 
nebezpečí. Dá se o tom mluvit horem dolem, 
ale může to dopadat tak, že si křesťané mimo 
modlitebnu vlastně dělají, co chtějí. Sku-
tečnou církev nejde kontrolovat. Je to jen 
na nás, kteří ji tvoříme. Co můžu udělat pro 
růst Království? Jak k tomu využít to, co 
mám k dispozici? Když nejsem v kon-
taktu s křesťany, šířím Boží  
království, nebo sloužím břichu,  
tělu a pohodlí?

Milý čtenáři,

Má mít vedoucí  
kruhy pod očima?

editor ia l
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S edmdesát let, které uplynuly od založení 
státu Izrael, je pro křesťany dobrou příle-
žitostí zamyslet se nad tím, jak vnímáme 

běh dějin, a konkrétně jak hodnotit obnovení ži-
dovského státu z duchovního hlediska. Na jedné 
straně nepředpojatému čtenáři Bible rezonuje celá 
řada starozákonních prorockých výroků o ná-
vratu na Sijón, na straně druhé každý návštěv-
ník moderního Izraele vidí, že tento stát je sou-
dobou demokracií západního typu se všemi vý-
hodami a problémy, které to přináší. Může být 
takový útvar považován za naplnění biblických 
proroctví?

Myslím si obecně, že politické a  histo-
rické události ve světle Bible vykládat můžeme 
a máme, protože jako křesťané věříme, že dějiny 
nejsou dílem náhody, nýbrž odrážejí Boží plán 

záchrany, a nepohybují se v kruhu, nýbrž smě-
řují od počátku k cíli. Současně ale platí, že dě-
jinné události jsou výsledkem lidských rozhod-
nutí, která mají své následky. Příkladem může 
být příběh praotce Jákoba, který se ve svém ži-
votě dopustil mnoha chyb a jejich následky mu-
sel nést. Nejprve podvedl otce a  pak byl sám 
podváděn svými syny. Současně ale vidíme, že 
Bůh sledoval svůj dějinný plán a  použil si to-
hoto nedokonalého muže, aby v  něm položil 
základ národu, skrze nějž dal světu své Slovo 
i Mesiáše. 

Podobné je to i  s  obnovením Izraele jako 
národa v jeho historické domovině po dvou ti-
sících letech rozptýlení. Na lidské rovině je to 
výslednice politických sil, rozhodování kon-
krétních lidí, šťastných náhod i klopýtnutí. Ka-
ždý morální poklesek přitom Bůh soudí dvoj-
násob přísněji než u  jiných národů, o  čemž 
se můžeme snadno přesvědčit, když sledu-
jeme média. Mimochodem, kritici Židů by 
si měli vzít k  srdci slovo proroka Zacharjáše 

(1,14–15): „Horlím pro Jeruzalém a  Sijón vel-
kou horlivostí, jsem hrozně rozlícen na sebejisté 
pronárody, které hned přiložily ruku k  zlému, 
jakmile jsem se na svůj lid jen maličko rozlítil.“ 
Přehnaná a nespravedlivá kritika Izraele vzbu-
zuje Boží hněv. 

Alegorie, nebo realita?
Vznik Izraele a  jeho nesamozřejmá exis-

tence jsou objektivně jedinečné. Žádný jiný sta-
rověký národ nepřežil dva tisíce let pronásledo-
vání a  rozptýlení, bez vlastní země, bez společ-
ného jazyka a jednotné kultury, aby se pak vrátil 
na své historické území a založil tam znovu svůj 
stát. Můžeme to vidět jako dílo náhody, nebo 
jako doklad Božího působení v dějinách. Na ná-
hody věří pohané, zatímco my věříme, že Bůh je 
a projevuje se v našem světě. 

Názor, že za  obnovením Izraele je Boží pů-
sobení, musí samozřejmě obstát v  testu Božího 

Mojmír Kallus

úvodník

Ručička na hodinách dějin
Prorocký význam Izraele pro křesťany

kr
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   ¡Hrdinka víry Eva Titěrová. Eva 

Titěrová (* 23. 10. 1922), vdova po kaza-
teli a předsedovi BJB Pavlu Titěrovi, ode-
šla na věčnost 25. 3. ve věku 95 let. Spo-
luzaložila biblickou školu BJB (dnes 
VOŠST) Dorkas v Olo-
mouci a dlouhá léta 
vedla službu ženám 
v BJB. Viděla syny 
svých synů do třetího 
pokolení (měla 23 
pravnoučat). S man-
želem sloužili ve sboru BJB v Brně od roku 
1955 do 1982. Pavel Titěra byl od roku 
1969 do počátku 90. let vedoucím před-
stavitelem BJB. Krista přijal ve 14 letech 
v Armádě spásy. Jejich syn Jan Titěra, 
v minulosti také vedoucí představitel BJB, 
k tomu uvedl: „Jak jsem se později dozvě-
děl, ochota maminky vstoupit do Armády 
spásy – bude-li to Boží vůle – byla pro 
tatínka dost důležitá při uzavření manžel-
ství. Toužil po tom, aby spolu s maminkou 
sloužili Kristu.“

Na smutečním oznámení byl nezvyklý 
verš: „Když začalo svítat, stál Ježíš 
na břehu“ (J 21,4). Jeho citování bylo přá-
ním zesnulé. Jan Titěra o tom napsal, že 
verš popisuje „setkání učedníků, kteří se 
vracejí z moře po neúspěšném rybolovu, 
se zmrtvýchvstalým Ježíšem, který stojí 
na břehu. Maminka naznačila tohle očeká-
vání: Když se bude vracet z moře pozem-
ského života, ze všech pozemských bojů, 
po všech těch přestálých vlnobitích a bou-
řích, bude tam na břehu Ježíš s otevřenou 
náručí... Věřím, že tohle maminka prožila 
beze zbytku.“

 ¡Připrav se! Tak znělo téma letošního 
ročníku ekumenické konference pro mladé 
Unit, která se konala 9.–11. 3. v ECM Mara-
natha v Plzni. Paralelně se konala také kon-
ference pro děti, která se letos nesla v ná-
mořnickém stylu. Celkem se akce zúčastni-
lo asi 150 mládežníků a 30 dětí.

„Účastníci byli vyzváni, aby se zamys-
leli nad svými životy, nad tím, jak jsou při-
praveni na příchod Ježíše Krista, a zamýš-

leli se i nad tím, jak využívají čas, který 
jim Bůh tady na zemi dává. Program 
začal v pátek večer společnou hrou, slo-
vem a poté večerem chval, během nějž 
byla připravena také interaktivní cesta, 
kde si účastníci zkoušeli pojmenovat, co je 
v životě zotročuje, vkládali prosby do sym-
bolické zdi nářků, přemýšleli o pravé 
pokoře a obrazně si oblékali Boží zbroj,“ 
uvedla jedna z organizátorek Andrea Jaro-
šová (CB Praha 13). 

V sobotu program pokračoval několika 
bloky chval, hrami, semináři a workshopy. 
Všechno navazovalo na hlavní téma kon-
ference, tedy např. Připrav se nelenit, Při-
prav se na manželství nebo Připrav se 
na pokušení.

„I přes to, že bylo letos na Unitu méně 
účastníků než v jiných letech, jsme vděční 
Bohu, že nám dal příležitost jít na dřeň 

a prožít s ním čas naplno. Ve zpětných vaz-
bách účastníků zaznívalo, že to pro ně byl 
nejhlubší a duchovně nejvíce obohacující 
ročník Unitu, na kterém kdy byli,“ dodává 
Jarošová.

 ¡Klinika duše. Americký pastor Pedro 
Pablo Ramirez spolupracuje s KMS téměř 
10 let. Jeho seminář Klinika duše v Praze 
23.–24. 3. v modlitebně ECM v Ječné ulici 
se věnoval vnitřnímu uzdravení – tématu, 
kterým se Ramirez dlouhodobě zabývá. 
V pátek se zaměřil na to, jak nesmírně vý-
znamné pro vnitřní uzdravení je odpouštět. 
V sobotu byly na programu svázanosti pů-
sobené hříchem, prokletím, Satanem a dé-

mony, ale také vyučování, jak nad pokuši-
telem vítězit a udržet si svobodu. Každý 
z 80 účastníků si mohl zakoupit skripta 
s obsahem semináře v češtině.

Jednou u mikrofonu Pedra vystřídal 
jeho syn. Oba dva a Pedrova manželka se 
také modlili za jednotlivé účastníky semi-
náře; individuální modlitby byly důleži-
tou součástí akce. Při modlitbách lidé často 
padali na zem. „Při modlitbách projevovali 
mimořádný soucit s lidmi,“ řekla k tomu 
tajemnice KMS Hana Pospíšilová. „Když 
naslouchali trápením, která s nimi lidé sdí-
leli, někdy i plakali.“

Na pražský seminář navázala služba 
Pedra Ramireze v Kutné Hoře, kde má 
s místními sbory dlouhodobé vztahy. 
Proto i na pražském semináři vedly chvály 
hudební skupiny z kutnohorských sborů: 
jedna z AC a jedna smíšená z KS a CB.

 ¡Konference pro pracovníky s mlá-
deží. O víkendu 23.–25. 3. se ve Frýdlantu 
nad Ostravicí uskutečnila vůbec první celo-
republiková mezidenominační konference 

určená týmům a jednotlivým pracovníkům 
s mládeží. Akce, kterou organizační tým 
RiseUp z Křesťanské akademie mladých po-
jmenoval „The Movement“ (tj. „Hnutí“), si 
kladla za cíl mladé křesťanské vedoucí po-
vzbudit, prakticky vybavit a inspirovat hnu-
tím Moravských bratří, které se v 17. století 
zrodilo v tomtéž regionu. Vedle hlavních 
programů, workshopů, večeru chval a ve-
černí talkshow se účastníci vypravili právě 
po stopách Moravských bratří a navštívili 
několik památných míst spojených se zro-
dem jejich hnutí. 

„Tento zážitek byl velmi povzbuzující 
už jenom z toho pohledu, jak se to Morav-
ským bratřím všechno povedlo zorganizovat 
bez e-mailů, facebooku a dalších podobných 
pomocníků. To jenom potvrzovalo výrok jed-
noho z hlavních řečníků konference, Jančiho 
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slova. Protižidovská teologie náhrady, 
která se po staletí v církvi udržovala, zba-
vila Židy všech požehnání (a připsala je 
církvi), ale ponechala jim všechna pro-
kletí. Dokud byli Židé pronásledovanou 
menšinou rozehnanou do  všech zemí, 
zdála se realita tento názor potvrzovat. Naopak 
dnešní vývoj ukazuje opačným směrem. Potvr-
zuje, že Bůh je věrný, že jeho povolání je neod-
volatelné (Ř 11,29) a že se naplňují slova proroků 
o návratu na Sijón. 

Posuďte sami: „Neboj se, já budu s tebou. Tvé 
potomstvo přivedu od  východu, shromáždím tě 
od  západu. Severu poručím: ‚Vydej!‘ a  jihu: ‚Ne-
zadržuj!‘ Přiveď mé syny zdaleka a  mé dcery 
od končin země. (Iz 43,5–6)

„Úděl Izraele, svého lidu, změním, oni znovu vy-
budují zpustošená města a  osídlí je, vysadí vinice 
a  budou z  nich pít víno, založí zahrady a  budou 
z nich jíst ovoce. Zasadím je do jejich půdy a již ni-
kdy nebudou vykořeněni ze své země, kterou jsem 
jim dal, praví Hospodin, tvůj Bůh.“ (Am 9,14–15)

Věřící z  pohanů, kteří jsou díky Ježíši na-
roubováni do  pravé olivy, jistě mohou mnohá 
požehnání určená původně Izraeli vztáhnout 
i na sebe, protože dnes čerpáme ze stejného ko-
řene. Některá slova určená fyzickému Izraeli 
však jdou takto aplikovat pouze za  cenu úplné 
alegorizace, což byla právě metoda historické 
církve. Jak jinak bychom rozuměli třeba vy-
sazování vinic na  samařských horách? Hledat 

v  Písmu přenesené významy je legitimní: Díky 
tomu promlouvá Boží slovo každodenně k nám 
osobně. Nesmíme ale vynechat původní, zá-
kladní význam vyplývající z kontextu a stylu bib-
lické knihy. Proroctvím o  obnově Izraele dnes 
můžeme rozumět právě díky probíhajícímu pro-
cesu fyzické obnovy židovského státu, a můžeme 
tak konstatovat, že Bůh prokazuje svou věrnost 
židovskému lidu, po  staletích vyslyšel jejich 
prosby a uvádí je zpět do jejich země. 

Co bude dál?
Jestliže se naplňují tato proroctví, pak mů-

žeme předpokládat, že se naplní i další biblické 
výroky, které předpovídají velké duchovní ob-
rození židovského národa. Odpovídá to biblic-
kému principu, podle něhož nejprve přichází 
přirozené, poté duchovní (1K 15,46). Následu-
jící citáty ilustrují očekávaný vývoj, který Pa-
vel komentuje slovy, že bude spasen celý Izrael 
(Ř 11,26). 

„A na dům Davidův, na toho, jenž sídlí v Je-
ruzalémě, vyleji ducha milosti a proseb o smilo-

vání. Budou vzhlížet ke mně, kterého probodli. 
Budou nad ním naříkat, jako se naříká nad 
smrtí jednorozeného, budou nad ním hořce lkát, 
jako se hořce lká nad prvorozeným.“ (Za 12,10)

„Vezmu vás z  pronárodů, shromáždím vás 
ze všech zemí a  přivedu vás do  vaší země. Po-
kropím vás čistou vodou a budete očištěni; očis-
tím vás ode všech vašich nečistot a  ode všech 
vašich hnusných model. Dám vám nové srdce 
a  do  nitra vám vložím nového ducha. Odstra-
ním z  vašeho těla srdce kamenné a  dám vám 
srdce z masa. Vložím vám do nitra svého ducha; 
učiním, že se budete řídit mými nařízeními, za-
chovávat moje řády a jednat podle nich. Pak bu-
dete sídlit v zemi, kterou jsem dal vašim otcům, 
budete mým lidem a  já vám budu Bohem.“  
(Ez 36,24–28)

Izrael proto můžeme vidět jako viditelné 
znamení naplňování Božího plánu se světem, 
jako ručičku na hodinách dějin.

RNDr. Mojmír Kallus je viceprezidentem ICEJ 
pro mezinárodní záležitosti a předsedou  
ICEJ ČR.

Hledat v Písmu přenesené významy je legitimní. 
Nesmíme ale vynechat význam původní, základní.

Máhrika: ‚To, čo máš, ti stačí – minimálne 
na to, aby si začal niečo robiť.‘ Vidět tolik lidí, 
kteří usilují o stejnou věc jako vy, je krásný 
pocit,“ napsal jeden ze tří set účastníků kon-
ference. Dalšími řečníky byli např. Ondřej 
Szturc, Michal Apetauer, Janette Oubrech-
tová, Milan Michalko nebo Lukáš Sztefek. 

 ¡Výročí Církve živého Boha. V sobo-
tu 17. března se sešli členové a přátelé Círk-
ve živého Boha (CŽB) v sále pražského hotelu 
Olšanka, aby si připomněli a oslavili 10. výro-
čí jejího založení. Zástupci několika samostat-
ných charismatických sborů během roku 2007 
společně jednali a dohodli se na založení círk-
ve, která byla posléze registrována minister-
stvem kultury. Slavnostní oficiální ustanovení 
církve spolu s ordinací pastorů proběhlo  
1. 3. 2008 v Betlémské kapli a ordinaci pro-
vedli pastoři Glenn Cotton a Wojciech Wloch. 
Ten se zúčastnil i oslav založení církve, Cotton 
již odešel k Pánu a shromáždění církve alespoň 
písemně pozdravila jeho pozůstalá manželka.

Na konferenci byl prostor pro chvály, 
vyučování i vzpomínání. Biskupové Dan 
Kolinger a Petr Szlaur vzpomínali na vznik 
církve i na ty, kteří je vedli a při vzniku církve 
pomohli. Projevili vděčnost předně Bohu, 
ale i těmto konkrétním lidem. Po pozdravech 
a žehnání, které přednesli zástupci několika 
dalších církví, byl představen život CŽB, která 
má v současnosti v ČR šest sborů a šest misij-
ních skupin. Přestože hlavním cílem konfe-
rence bylo připomenout uplynulých deset 
let, řečníci se nedívali jen zpět, ale zamě-
řili se na budoucnost a očekávání Božího jed-
nání v ještě větší míře než dosud.

(Lubomír Ondráček)

 ¡Jména hudebních hostů na  United 
přibývají. Osmý ročník  křesťanského 
multižánrového open-air festivalu United 
(jehož mediálním partnerem je i Život víry) 
se uskuteční 23.–25. 8. ve Vsetíně a jeho té-
ma zní „Mezi námi“. Mezi ohlášenými zahra-
ničními hudebními hosty jsou američtí Chri-
stafari se svým křesťanským reggae, dále 
britská trojice LZ7, hrající elektronickou ta-
neční hudbu, houslové duo Nomads + Na-
tives z Filadelfie, americká pop-rocková ka-
pela Divine Attraction, sloužící dlouhodobě 
v Česku, a polská formace Mate.O/TU –  
nový hudební projekt polského  zpěváka 
a skladatele Mateusze Otremby. „Jméno 
zpěváka a skladatele Mate.O je u našich sou-
sedů dobře známé. Na United vystoupí se 
svou aktuální tvorbou, která je  kombinací 
písničkářství, bigbítu a starých kancionálo-
vek,“ vysvětlil hudební dramaturg festivalu 
Marek Moškoř. 

Z česko-slovenských interpretů se před-
staví těšínská chválicí skupina Adonai, for-
mace Lévi, ve které působí část členů zaniklé 
kapely Jedním srdcem, a slovenská hous-
listka a skladatelka Miriam Kaiser. Se sólo-
vým projektem přijede také zpěvák a kláve-
sista skupiny Oboroh Roman Dostál.

Novinkou letošního ročníku bude scéna 
upravená do podoby hudebního klubu. 
Organizátoři tak chtějí návštěvníkům festi-
valu zprostředkovat neopakovatelnou atmo-
sféru koncertu v blízkém kontaktu s účinku-
jícími. Na programu tradičně budou i semi-
náře, workshopy, divadlo, filmy, dětská 
scéna a sporty. Využít lze také služby mod-
liteb a duchovního poradenství. Minulý rok 
akci navštívilo na 4500 účastníků. 

 ¡Ježíš znásilňující muslimku? Velkou 
diskusi na internetu začátkem dubna vyvo-
lalo plánované uvedení divadelní hry „Na-
še násilí a vaše násilí“. Jde o hru provokativ-
ního režiséra Olivera Frljiće, která se zabývá 
problematikou uprchlické krize a zamýšlí se 
nad současnou evropskou ignorancí a stra-
chem. Ve hře, která má být uvedena v květ-
nu v rámci festivalu Divadelní svět Brno, se 
mimo jiné objevuje i postava Ježíše, která 
znásilňuje muslimskou ženu. 

Proti uvedení hry se ohradil spolek 
Brno+, hnutí Slušní lidé, ale také náměs-
tek brněnského primátora Petr Hladík (KDU-
-ČSL). Ten v otevřeném dopise požádal ředi-
tele Národního divadla Brno Martina Gla-
sera, aby hru z programu vyřadil. Glaser tuto 
žádost odmítl s tím, že důležitější hodnotou 
je svoboda a diváci se mohou sami rozhod-
nout, na co se přijdou podívat. 

„Pan ředitel má pravdu, že nikdo se 
na to nemusí dívat, jenže kdybychom pře-
mýšleli v podobném duchu, pak v příštím 
představení si můžeme pod pláštíkem svo-
body dělat legraci z holokaustu, gulagů, 
pedofilie atd. Asi cítíme, že v tomto uva-
žování je něco špatně. Už tím, že se něco 
uvede na scénu, se daná oblast do jisté míry 
legitimizuje. Divadelníci nám dávají lekci, 
že hodnoty, jakými jsou ohled na druhé, 
respekt a úcta, nerespektují,“ okomento-
val kauzu na svém blogu předseda Rady CB 
David Novák. 

 ¡Podnikatelé a politici v Bratisla-
vě. 22.–23. března se v Bratislavě konala 
konference s názvem Government and Bu-
siness Leaders Summit (Vrcholné setkání  

vedoucích z oblasti vlády a podnikání). 
 Iniciovali ji vedoucí Jeruzalémského domu 
modliteb pro všechny národy Tom Hess, 
slovenský europoslanec a předseda Evrop-
ského křesťanského politického hnutí Bra-
nislav Škripek a český senátor a whistleblo-
wer Libor Michálek. Zhruba 150 zúčastně-
ných poslanců, regionálních politiků, 
středních i významných podnikatelů mno-
ha zemí se nechávalo inspirovat přednáš-
kami světově uznávaných řečníků, jako je 
Lance Wallnau (USA, propagátor myšlenky 
„sedmi hor vlivu“) či kanadský podnikatel 
Ramses Girgis. 

Cílem akce bylo motivovat věřící 
v těchto dvou oblastech k příkladnému 
osobnímu životu, kdy na nich bude vidět 
Boží požehnání, ale také je seznámit a pro-
pojit, aby společně přinesli změnu do správy 
země, měst i firem. Vliv křesťanů, kteří žijí 

v Boží přítomnosti a moci a nechají se jím 
vést, byl demonstrován mnoha svědectvími. 
Představeny byly také některé vznikající či 
již fungující misijní projekty. Povzbudivé 
bylo i obecenství se slovenskými poslanci 
(Marek Krajčí, Eduard Heger), kteří střídali 
účast na konferenci s aktuálními projevy 
v parlamentu a hlasováním o důvěře obno-
vené slovenské vládě.

(Jiří Čihulka)
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